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اقتصاد کیش به بهانه انتشار خبر »واگذاری کیش ایر به بخش خصوصی« گزارش می دهد؛

راه اندازی کارزارهای جمع آوری امضاء؛ موثر یا بی اثر؟
 " کیش ایر"  در لیست واگذاری 

     اگرچه نقدهایی به انواع کنشگری 
دیجیتال وارد شده است اما در شرایط امروز ایران 
و در خلاء نهادهای مدنی فراگیر و مؤثر و نیز در 
شرایطی که مسئولان نگاهی خاص به هر حرکت 

گروهی دارند، شیوه های مختلف کنشگری 
دیجیتال اتفاقاً ابزاری کارآمد و مؤثر برای 

شکل دهی به هویتی جمعی اند که با کمترین هزینه 
و به شکل مسالمت آمیز و به دور از خشونت، به 

دنبال ایجاد تغییر در تصمیم گیری ها است.

به گزارش خبرنگار اقتصاد کیش؛ بعد از انتشــار اخبار 
گســترده و حواشی ای که این روزها هواپیمایی کیش 
ایــر با موضوعات مختلف درگیر آن اســت  انتشــار 
خبری با عنوان "کیش ایر در لیست واگذاری سازمان 
خصوصی سازی" و "واگذاری صد درصد سهام کیش 
ایــر"؛ جامعه کیش را بــرای چندمین بار در بهت فرو 
برد. از لحظه انتشار خبر کارزاری خودجوش در قالب 
اعتراض مدنی برای جلوگیری از اجرایی شــدن این 
تصمیم به راه افتاد و با عنوان" درخواســت بازگشت 
مدیریت کیش ایر به سازمان منطقه آزاد کیش " شکل 
گرفت. امضاء کنندگان این کارزار درخواست توقف 
این واگذاری به دلیل تجربیات بد گذشــته را داشتند و 
معتقد بودند مدیریت کیش ایر باید به ســازمان منطقه 
آزاد کیــش بازگردد، در کیــش بماند و به غیر واگذار 

نشود. 
در خبــر منتشــر شــده حســین قربانــزاده؛ رئیس 
ســازمان خصوصی ســازی با تاکید بر اینکه سازمان 
خصوصی ســازی در ســال های گذشــته درگیــر 
چالش هــای زیادی بوده اســت، اظهار کرد: دلیل این 
چالش ها واگذاری هایی بوده اســت که بعضا موفق و 
یا ناموفق بوده اســت. به همین دلیل در طول یکســال 
گذشته که در سازمان خصوصی سازی مشغول به کار 
شــدم، ترجیح دادم در یک رویــداد بین المللی همه 
شرکت هایی که طی سال های گذشته به صورت خرد، 
مدیریتی و کنترلی واگذار شده اند بررسی شوند. رئیس 
سازمان خصوصی سازی در مورد ۲۰ شرکت دولتی که 
در لیست واگذاری قرار دارند توضیح داد: ۱۰۰ درصد 
هواپیمایی کیش، ۱۰۰ درصد لوله گستر اسفراین، ۷۶ 
درصد مجتمع صنعتی اســفراین، ۸۰ درصد آلومینای 
ایــران، ۱۰۰ درصــد معادن و صنایــع معدنی طلای 
زرشوران، ۱۵ درصد مجتمع صنایع آلومینای جنوب، 
۲۰ درصد توسعه نیشکر جانبی، ۱۰۰ درصد کشاورزی 
و دامپروری ســفیدرود، ۴۹ درصد طراحی ساختمان 
نفت، ۱۶ درصد پالایش نفت امام خمینی )ره(  شازند، 
۴۰ درصد پالایش نفت کرمانشاه، ۱۷.۹ درصد پالایش 
نفت ســتاره خلیج فارس، ۳۰ درصد عمران مســکن 
شــرق، ۴۰ درصد عمران مسکن ثامن، ۱۰ درصد اپال 
پارسیان سنگان، ۳۵ درصد فولاد سفیددشت وغیره در 

لیست واگذاری قرار دارند.
بعد از انتشــار این خبر راه اندازی کارزاری برای جمع 
آوری امضاهای مردمی به راه افتاد تا بلکه صدای مردم 
کیش به گوش مســئولان برســد و مدیریت کیش ایر 
دوباره به سازمان منطقه آزاد کیش برگردد. برخی مردم 
از این تصمیم اظهار تاســف می کردند و سرنوشــت 
کیش ایر را مشــابه شــرکت "نیشکر هفت تپه" پیش 
بینی کردند و عده هم گفتند شاید با واگذاری به بخش 
خصوصی اوضاع بهتری در انتظار کیش ایر باشــد که 
البتــه افزایش قیمت ها بیــش از آن چیزی که امروز 
هســت هم یکی از نتایج این گونه واگذاری عنوان می 
شود. در این میان عده ای خواستند که سرمایه گذاران 
بخش خصوصی که در این برهه حســاس همیشه در 
صحنــه بودند اعلام آمادگی کنند و دوباره کیش ایر را 

به کیش بازگردانند.
یکی از کیشوندان در این باره گفت: اگر واقعا تصمیم 
به خصوصی ســازی کیش ایر گرفته شده و هیچ راه 
برگشــتی نیست، به نظر می رســد جوامع کیش باید 
متحد شــوند و یک صندوق مشترک ایجاد کنند و به 
عنــوان بخش خصوصی وارد گود خرید این ایرلاین 
شــوند.  این کیشوند ادامه داد: صنایع و جوامع کیش 
اعضائ بســیار پویا، فعال و دلسوزی دارد که با اتحاد 

می توانند از این مصیبت جلوگیری کنند.
حسین شیرازی منش از پیشکسوت و فعال اقتصادی 
جزیره کیش نیز در فضای مجازی با بیان اینکه واگذاری 
کیش ایرظاهرا جدی شده است گفت: از کلیه صنوف 
مرتبط با صنعت گردشگری جزیره کیش اعم سرمایه 
گذاران، هتلداران، چارتر کننده گان، بازاریان، آژانس 
های گردشــگری، کلوپ داران، رستورانداران، تولید 
کننــدگان و بطور کلی تمامی فعالین اقتصادی و مردم 
کیش زیبا میخواهیم بخاطر حفظ کیش ایر بی تفاوت 
نباشــند و با اتحاد و همدلی و همراهی اجازه ندهند 
شــرکت کیش ایر هم به مانند ۵۱ درصد سهم وزارت 
نیرو در شــرکت آب و برق دســت دیگران بیفتد وی 
گفــت: اگر تلاش نکنیم در آینده خودمان را نخواهیم 

بخشید.
اما راه اندازی کارزار و جمع آوری امضاء در اعتراض 
بــه این واگذاری نکته قابل توجهی بود که باید دید به 
چشــم مسئولان می آید یا خیر؟ در ادامه این گزارش 
به بررســی میزان اثر بخشــی این نوع اعتراض که در 

سراسر دنیا مرسوم است خواهیم پرداخت.
تعریف کارزار:

"کارزار" یا "کمپین "بســتری برای اراده و خواست 
جمعی اســت، برای آنکه دغدغه های گروهی دیده و 
صدای مردم شنیده شود. کارزار می خواهد برای ارائه 
خواســته های مدنی، به دور از هر گونه هنجارگریزی 
و قانون شــکنی بستری امن ایجاد کند. هدف آن طرح 
دغدغه هــای مردمی از جمله  فرهنگــی، اجتماعی، 
صنفی، زیســت محیطی و ... اســت  توســط افرادی 

کــه قصد دارند قدم کوچکی برای بهتر شــدن جامعه 
بردارند.

 تاکنــون کمپین های زیــادی در فضــای وب برای 
گــردآوری امضای مجازی شــکل گرفته اند و بعضا 

نتیجه بخش بوده اند.
اهداف و کارکردهای کارزار:

به عنوان یک ابزار کاربردی: جمع آوری امضا به عنوان 
یک راه حل برای درخواســت های رســمی، همیشه 
وجود داشــته و با روش های مختلفی اجرا می شــده 
است. از امضای طومارهای پارچه ای گرفته تا امضای 
شکواییه های رســمی. با توجه به پتانسیل های وب و 
وســعت استفاده از اینترنت، و نیز تغییر سبک زندگی 
در همه زمینه ها، به ابزاری جایگزین و با بهره گیری از 
قدرت فراگیر وب و شبکه های اجتماعی نیاز داریم. 

بــه عنوان ترویج فرهنگ مطالبه گری: در بســیاری از 
کارزارهای بین المللــی مخاطب اصلی بیانیه ها افکار 
عمومی و هدف اصلی از انتشــار آنها ترویج فرهنگ 
مطالبه گری است. بنابراین می توان گفت فارغ از اینکه 
یــک بیانیه نتیجه ای عملی در ســازمان یا افراد مورد 
خطاب خود داشــته باشــد یا خیر، بــا توجه به افراد 
زیادی که بیانیه را مطالعه می کنند و آن را به اشــتراک 
می گذارنــد، یک ابــزار مدنی قدرتمند در راســتای 

فرهنگسازی است.
  پیگیری برای اثربخشــی: اثربخشی جمع آوری امضا 
به متغییرهای مختلفی وابســته اســت. از جمله تعداد 
امضاها، بازتاب در مطبوعات و رســانه های رســمی، 
میزان به اشتراک گذاری در شــبکه های اجتماعی، در 
نظر گرفته شدن تمام جوانب درخواست و میزان عملی 
بــودن آن، و... از عوامل مهم در اثربخشــی و به نتیجه 

رسیدن کارزارهای جمع آوری امضا است.  
مروری بر نقاط قوت و ضعف ره اندازی کارزارها:

بسیاری از کنشگران مدنی این کمپین ها را فرصتی نوین 
برای طرح و پیگیری مؤثرتر اعتراضات و مطالبات خود 
دانســته اند و در مقابــل  پیام های زیــادی وجود دارد 
که جمع آوری امضا را در ایران به ســخره می گیرند و 
معتقدند اگر بنا بود سیاستمداران به صدای مردم گوش 
دهند، در سایر بزنگاه ها رفتاری متفاوت نشان می دادند. 
عده ای با هشتگ »منفعل_نباشیم« از فرصت هم صدایی 
و هم افزایی مدنی که با جمع آوری امضا ایجاد می شود 
دفــاع، و مخالفان آن را به انفعــال بی اثر متهم میکنند 
و در مقابــل، عده ای دیگر جمــع آوری امضا را صرفاً 
بســتری برای تخلیه بی ثمر انرژی کنشگران می دانند 
و نویســندگان کارزارهــا را به دادن امید واهی اصلاح 
و طبیعی نشــان دادن وضعیت کشــور متهم می کنند. 
گروهی کارزارهای متعددی را که از طریق همین بستر 
موفق شده اند نام می برند و عده ای به کارزارهای زیادی 
که علی رغم امضاهای بالا به نتیجه نهایی نرســیده اند 
اشــاره می کنند. در این میان گروه اندکی هم همیشــه 
هســتند که معتقدند کارزارهای جمع آوری امضا برای 
پرت کردن حواس مردم از موضوعی مهم تر راه اندازی 
شــده اند و افســوس می خورند از اینکه مردم چقدر 

راحت فریب می خورند.
از متداول ترین نقدهایی که تحت عنوان اسلکتیویسم 
وارد می شــود، بی اثر یا کم اثــر بودن این فعالیت ها در 
مناسبات سیاســی و اجتماعی کشورهاست. این نقد 
در ایران مشهورترین ایرادی است که از طرف منتقدان 
وارد می شــود. از دید این منتقدان شــرایط حکمرانی 
در ایران به گونه ای پیش رفته که شــهروندان اهمیتی 
برای حاکمــان ندارند و شــواهد مختلفی می آورند 
کــه ثابت می کننــد نظرات مردم هیــچ جایگاهی در 
تصمیم گیری های دولتمردان و سیاستمداران ندارند. 
متأســفانه فرهنــگ پاســخگویی میان مســئولانش 
جایگاهی ندارد و بارها شــاهد اجرای مراحل انکار، 
فرافکنــی و اتهام در مقابــل افکارعمومی بوده ایم. اما 
در مــواردی نیز پاســخگویی یا تغییر تصمیمات را بر 
اســاس فشار افکارعمومی دیده ایم و مثال های زیادی 
از سالهای اخیر می توانیم بزنیم. بنابراین ما با پدیده ای 
مطلق و یکپارچه مواجه نیستیم و می توانیم متغیرهای 
مؤثر بر فرایند ایجاد تغییر از طریق جمع آوری امضای 
آنلاین را تا حدودی شناســایی کنیم. در این صورت 
شاید بتوانیم »تا حدی« روی این فرایند اثر بگذاریم. 

اتهام بی اثری یا کم اثری روش های مختلف کنشگری 
دیجیتــال، از جمله جمع آوری امضــاء را از زاویه ای 
دیگر نیز میتوان پاســخ داد. باید در نظر داشــته باشیم 
که هدف پتیشن ها در وهله اول آگاهی بخشی عمومی 
درمورد مشکلات و آسیب هایی است که کنشگران به 
آنهــا معترض اند. پیش نیاز جدی موفقیت یک کمپین 
اعتراضی فراگیر غیردیجیتال نیز آگاهی شهروندان از 
جوانــب مختلف موضوعی اســت که به آن اعتراض 
شده است. اگرچه شبکه های اجتماعی آنلاین در این 
زمینه توانسته اند بســیار مؤثر عمل کنند، جمع آوری 
امضا مزایای زیادی در مقایســه با ســایر روشــهای 

کنشــگری دیجیتال نظیر هشــتگ ها، تغییر آواتار یا 
حمله هــای کامنتی دارد، زیــرا در این روش کاربران 
در خصوص متنی واحد متفق القول می شوند که اغلب 
به تفصیــل به یــک موضوع پرداخته اســت. بنابراین 
ابزار جمــع آوری امضای آنلاین به مثابه یک رســانه 
آگاهی بخــش نامتمرکز مردمــی، می تواند در فرایند 
کنشــگری مدنی بسیار مؤثر باشد و یکی از حلقه های 
مهم پیش نیاز ایجاد جنبشــی فراگیر را با ایجاد آگاهی 
شــکل دهد. وقتی مــردم از اهمیت یک موضوع آگاه 
شوند و هم صدایی شان را با تعداد زیادی از شهروندان 
ببینند، احتمالا با قدرت بیشتری مطالبات مدنی شان را 
پیگیــری خواهند کرد. نمونه این اتفاق را در ایران نیز 
بارها دیده ایم که کارزارهای جمع آوری امضا منجر به 
افزایش حساســیت افکارعمومی به پدیده ای شده اند 
کــه تا پیش از آن چندان بحثی از آن میان مردم مطرح 
نبوده است. بنابراین نمی توان کارزارهای جمع آوری 
امضایی را که به هدف تعریف شده نمی رسند، بی فایده 

و ناموفق خواند.
یکی دیگر از نقدهــای متداولی که به این روش وارد 
میشــود، ایجاد حس رضایت کنشــگری در افرادی 
اســت که حاضر نیســتند اقداماتــی جدی تر انجام 
دهنــد یا هزینه ای را متحمل شــوند. برای مثال گفته 
می شود شهروندان با امضای یک کارزار محیط زیستی 
حس می کنند مســئولیت اجتماعی شــان را در برابر 
جامعــه انجام داده اند و دیگــر در فعالیت های میدانی 
محیط زیســتی مشــارکتی نخواهد داشــت یا حاضر 
نیســتند به چنین فعالیت هایی کمک مالی کنند. چنین 
نقدهایــی در پژوهش های تجربــی زیادی رد یا تأیید 
شــده اند و هیچ مرجع موثقــی در خصوص این ادعا 

وجود ندارد. 
نقد دیگری که می تــوان به روش جمع آوری امضای 
آنلاین داشت، رویکرد عمدتاً سلبی اعتراضاتی است 
که در این بســترها منتشر می شــود. بسیاری از متون 
منتشرشده، درخواستی مشــخص و قابل دفاع از دید 
کارشناســی ندارند و معمولا چنین کارزارهایی خطر 
آن را دارند که مســئولان موج شــکل گرفته را متهم به 
ناآگاهی یا فریب افکارعمومی کنند و به راحتی از زیر 
فشــار مطالبه رهایی یابند. از سوی دیگر این خطر نیز 
وجود دارد که مســئولی روی این موج سوار شود و با 
وعده های پوپولیستی، راهکاری ناپایدار و غیراصولی 
را بــرای اعتــراض یا مطالبه مطرح کند و با پشــتوانه 
امضاهای اعتراض آمیز به آن راهکارمشروعیت بخشد. 
اگرچــه چنین نقدی کاملًا درســت اســت می توان 
راهکارهایی را برای کمک به ایجابی شدن کارزارهای 
جمــع آوری امضــا در نظــر گرفت. در ایــن زمینه 
اندیشمندان، استادان دانشگاه، سازمان های مردم نهاد و 
پژوهشکده ها می توانند به عنوان نویسندگان کارزارها 
وارد گــود شــوند و رهبری بســیج افکارعمومی را 
درحوزه های مختلف به عهده بگیرند. در این صورت 
مطالباتی که برای جمع آوری امضا از ســوی این افراد 
یا نهادها مطرح می شــوند، طی فرایندهای کارشناسی 
تدوین می شوند و با پیشــنهاد راهکارهایی مشخص 

بیشتر رویکردی ایجابی خواهند داشت.
واقعیت چیست؟

امــا واقعیت چیســت؟ واقعیت همه این هاســت و 
محدود به این ها نیســت. واقعیت آن فیل در تاریکی 
اســت که هرکســی از زاویه خود آن را درک میکند و 
تا وقتی زیر نــور تجربیات تاریخی به آن نگاه نکنیم، 
متوجه نمی شــویم چطور ممکن است حق با همگان 
باشــد!  بنابراین بهتر است به جای بحث درباره اینکه 
جمع آوری امضای اینترنتی جزو مصادیق اسلکتیویسم 
)مبارزه زیرلحافی( محسوب می شود یا نه، درباره این 
صحبت کنیم که چگونه این روش کنشگری )همچون 
سایر روش های کنشــگری دیجیتال( میتواند مؤثرتر 
واقع و از این اتهام مبرا شود. باید گفت دریافت پاسخ 
و ایجاد تغییر فقط با »ثبت امضا« انجام نمی شود، بلکه 
امضای یک کارزار شــروع فرایندی است که می تواند 

منجر به پاسخگویی و تغییر شود.
در آخر...

به نظر می رسد اگرچه نقدهای جدی به انواع کنشگری 
دیجیتال وارد شده است اما در شرایط امروز ایران و در 
خلاء نهادهای مدنی فراگیر و مؤثر و نیز در شــرایطی 
که مســئولان نگاهی خاص به هــر حرکت گروهی 
منتقد یا معترض دارند، شــیوه های مختلف کنشگری 
دیجیتال اتفاقاً ابزاری کارآمد و مؤثر برای شــکل دهی 
بــه هویتی جمعی اند که با کمترین هزینه و به شــکل 
خشــونت پرهیز، به دنبال ایجاد تغییر است. امیدواریم 
کمپینی که این روزها با عنوان واگذاری کیش ایر به در 
جزیره کیش در جریان مورد توجه مســئولان امر قرار 
گیرد و با ســازوکارهای مناسب بهترین تصمیم برای 
کیش ایر که این روزها همه با نام فرزند کیش از آن یاد 

می کنند، گرفته شود.

 اقتصاد کیش -   ۸۷ عضو مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال  امروز سه شنبه در 
یک رای گیری نفس گیر، رئیس بعدی این فدراسیون را انتخاب خواهند کرد. 

به گزارش اقتصاد کیش مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال از ساعت ۹ صبح  امروز 
سه شنبه، ۸ شهریور در سالن مرکز همایش های سازمان صداوسیمای جمهوری 
اســامی ایران آغاز خواهد شــد و در نهایت رئیس، دو نایب رئیس و یک عضو 

هیات رئیسه معرفی خواهند شد تا در نهایت این فدراسیون سر و سامان بگیرد.
از بهمن ۱۴۰۰ که عزیزی خادم از ســمت ریاســت فدراسیون  فوتبال عزل و در 
ادامه توسط حکم کمیته اخاق محروم شد، فدراسیون فوتبال به وسیله سرپرست 
اداره می شود اما مشکل این فدراسیون از حد نصاب افتادن هیات رئیسه است که 

نتوانسته در مدت زمان اخیر جلسه قانونی داشته باشد.
به این ترتیب با انتخاب چهار عضو جدید در انتخابات فدراســیون فوتبال، این 
فدراسیون در فاصله کمتر از سه ماه تا جام جهانی می تواند اقدام منسجم تری برای 

فوتبال بردارد و در نهایت تا اسفند ۱۴۰۳ به صورت قانونی فعالیت کند.
نامزدها :

نامزدهای ریاست: ۱- مهدی تاج، ۲- سید میرشاد ماجدی، ۳- عزیزالله محمدی
نامزدهــای نواب رییــس اول و دوم: ۱- مهدی محمد نبی و منصور قنبرزاده )از 
ســوی مهدی تاج(، ۲- عباس صوفی و محمدصادق درودگر )از سوی میرشاد 

ماجدی(، ۳- علی فتح الله زاده و محمدرضا کافی از سوی )عزیزالله محمدی(
نامزدهای نماینده باشگاه ها: ۱- الهام بصیری نیا، ۲- حسین پرویزی، ۳- اسماعیل 
حیدرپــور، ۴- رضا درویــش، ۵- محمد رجاییان، ۶- محمدرضا ســاکت و 

۷-حمیدرضا گرشاسبی
فرآیند انتخابات 

شرط انتخاب رئیس: 
برای انتخاب رییس، کسب اکثریت )بیش از ۵۰%( از آرای معتبر ماخوذه مورد 
نیاز است. اگر برای پست ریاست فدراسیون بیش از دو نامزد وجود داشته باشد، 
کسانی که کمترین رای را کسب کنند، برای مرحله دوم حذف می شوند تا فقط 
دو نامــزد باقــی بماند. در صورتی که در مرحله اول، بیش از دو نفراز نامزدها )به 
دلیل تساوی آراء( حایز بالاترین رای شوند، تمامی آنها به مرحله دوم راه می یابند.

در مرحله دوم نامزدی که بیشترین رای را کسب نماید، رییس فدراسیون خواهد 
بود.

شرط انتخاب نواب رئیس :
برای انتخاب نواب رییس ، کســب اکثریت )بیش از۵۰%( آرای معتبر ماخوذه 
مورد نیاز اســت. اگر مجمع عمومی یک یا چند نفر از این نامزدها را با اکثریت 
)بیش از۵۰%( انتخاب نکند، رییس باید نامزد/نامزدهای دیگری را حداکثر ظرف 
مدت ســه ماه از تاریخ خاتمه مجمع عمومی جهت انتخاب به مجمع عمومی 

معرفی نماید.
شرط انتخاب نماینده باشگاه ها

برای انتخاب سایر اعضای هیات رییسه، نامزدهایی که بیشترین رای را برای پست 
مورد نظر کسب کرده اند انتخاب می شوند.

چه کسانی در مجمع فدراسیون فوتبال رای می دهند؟
طبق اساسنامه فدراسیون فوتبال، ۸۹ نفر می توانند در مجمع حضور یابند اما به 
دلیل نداشتن تیم ملی فوتبال ساحلی زنان، فقط ۸۷ نفر اجازه شرکت در رای را 
دارند. در این بین برخی به علت مسئولیت های حقوقی خود دارای دو رای هستند.

مهم ترین شــرط برای برگزاری انتخابات فدراســیون فوتبال حضور دو ســوم 
نمایندگان اعضای واجد شرایط در مجمع انتخاباتی مربوطه شرکت داشته باشند.

۳۲ رییس هیات فوتبال استان ها ، ۱۶ مدیرعامل لیگ برتری، ۸ مدیرعامل دسته 
اولی، ۴ مدیرعامل دسته دومی، ۳ مدیرعامل فوتسال مردان، ۲ مدیرعامل فوتبال 
ســاحلی مردان، ۲ مدیرعامل فوتبال بانوان، ۲ مدیرعامل فوتســال بانوان، یک 
مدیرعامل فوتبال ساحلی بانوان، ۴ هیات های تابع فدراسیون )فدراسیون دانش 
آموزی، دانشگاهی، نیروهای مسلح و کارگری( ۶ مربی تیم های ملی، ۶ کاپیتان 
تیم های ملی، ۲ نماینده داوران و رییس اتحادیه باشگاه ها، ۸۹ عضو مجمع هستند 

اما با حذف سرمربی و کاپیتان ساحلی بانوان تعداد به ۸۷ نفر می رسد.
 رأی کیش

امــا موضوع مهم و قابل توجه برای جزیره کیش برخوردار بودن  این جزیره در 
کنار استانهای بزرگ کشور از یک رای سرنوشت ساز در مجمع فدراسیون  می 
باشد. رایی که آنقدر سرنوشت ساز  و ارزشمند است که گاها نامزدها و روساهای 
فدراسیون ها برای در اختیار داشتن آن حاضرند هزینه هایی زیادی را  انجام دهند.

در همیــن ایام اخیر تغییرات و تحولات متعددی در حوزه های فوتبال کشــور 
صورت گرفت که شــائبه هایی در مورد آنها وجود دارد  که عنوان می شــود در 
همین راستا یعنی در اختیار گرفتن رای افراد صاحب رای می باشد. افرادی که اگر 
هوشمندانه و درست عمل کنند می توانند از این موقعیت برای توسعه و پیشرفت 
فوتبال در حوزه مسئولیت خود استفاده کنند و یا اینکه این فرصت را فقط برای 
موقعیت شخصی خود هزینه کنند که متاسفانه نوع ارتباطات چند سال گذشته 
فوتبال کیش و فدراسیون  فوتبال و آدم هایی که در حال حاضر در  این موقعیت  
وجود دارند  بیشــتر گزینه دوم محتمل بنظر می رسد. ضمن اینکه فرد صاحب 
رای  که بعنوان نماینده کیش در مجمع امروز حاضر خواهد شــد با یک چالش 
جدی روبروست:  موقعیت فعلی خود در فوتبال کیش را مدیون یکی از نامزدها 
به جهت ســفارش به سازمان منطقه آزاد کیش برای معرفی  ایشان به جهت نیاز 
به رای کیش در انتخابات قبلی مجمع )دوره سرپرستی بهاروند( است و جدیدا 
هم از یکی دیگر از نامزدها که در حال حاضر سرپرست فدراسیون است حکم 
سرپرســتی یکی از تیم های ملی پایه را گرفته است که بنظر می رسد بی ارتباط 

برای  تصاحب رای نامبرده نمی باشد.
در انتخابــات امــروز رأی جوانان و فوتبال کیش به کدام ســوء خواهد رفت؟ 
امیدواریم هر چه هست برای توسعه و پیشرفت فوتبال در این منطقه هزینه شود 
نه برای موقعیت شــخصی! در فرصت بعدی در مورد اوضاع نابســامان فوتبال 

داخلی کیش خواهیم نوشت.

حق رأی جوانان کیش کجا هزینه 
می شود؟! 

امروز روز سرنوشت ساز فدراسیون فوتبال ؛

  ابهــام و چند صدایی در حوزه سیاســت 
گذاری از عوامل مهم جاری نشدن سیاست یا 
پرهزینه  اجراشدن سیاست است. لذا توصیه 
همیشــگی به سیاست گذار این است که از 
بروز این آفت جلوگیری کند. این قاعده کلی 
حوزه سیاســت گذاری است ودر برخی از 
حوزه ها به ویژه سیاست گذاری اقتصادی، 
ســرمایه گذاری  پولــی و مالی مورد تاکید 
فزون تر می باشــد. سیاستگذاری در مناطق 
آزاد هم ازاین قاعده مستثنی نیست. نقش این 
مناطق در اقتصاد کشور به ویژه در حوزه های 

تولید، صادرات، صادرات مجدد، جذب ســرمایه گذار، انتقال فناوری های نوین، 
ایجاد اشتغال ، گسترش عرصه همکاری های منطقه ای و بین المللی و مشق پیوستن 
به بازارهای جهانی بسیار حائز اهمیت است. یکی از ظرفیت های برجسته مناطق 
آزاد ، فرصت ها و امتیازهای پولی و بانکی برای جذب سرمایه و توسعه بهره مندی 
از بازار بزرگ تامین مالی و تسهیات است. تاسیس بانک آفشور، بورس بین الملل، 
معافیت ها و مشوق های مالیاتی و گمرکی فرصت های بی بدیلی برای رونق مناطق و 
کمک به اقتصاد ملی ایجاد می کند. بانک آفشور مناطق آزاد را در مسیر بین المللی شدن 
محیط کسب و کار، افزایش توان سرمایه گذاری وسهولت دسترسی به بازار تامین 
سرمایه کمک می کند. قوانین و ضوابط حاکم بر فعالیت بانک آفشور یا اصطاحا 
بانک فراساحلی یا برون مرزی و عملیات آف شور بانک با بانک های سرزمین اصلی 
و شعبه های آنها در مناطق آزاد متفاوت می باشد. این نوع عملیات پولی و بانکی برای 

مناطق آزاد مزیت ایجادمی کند و به همین دلیل خواستنی است. 
   پیشینه فعالیت این نوع بانک ها در نظام های با سیستم های بانکی و پولی متفاوت ،  
موفقیت آمیز بوده و هم اکنون منطقه های آفشور اقتصادی موفقی در چین، بحرین، 
برمودا، جزایر ویرجین، هنگ کنگ، ژاپن، ماکائو ، پاناما، فیلیپین، سنگاپور، تایلند، 
لوگزامبورگ، اروگوئه، ســوئیس و چند منطقه دیگر در اروپا و امریکا مشغول به 

فعالیت اند.
  در ماده ۱۸ قانون چگونگی اداره مناطق آزاد تجاری -صنعتی سال ۱۳۷۲ و الحاقات 
بعدی و همچنین مواد۴،۵،۱۳،۱۵،۱۸،۲۹و۳۱آئین نامه اجرایی عملیات پولی و بانکی 
در مناطق آزاد ،شرایط قانونی و فرآیندهای اخذ مجوز فعالیت با صراحت بیان شده 
اســت.فعال سازی این ظرفیت اقتصادی کارنامه موفقی در مناطق آزاد ندارد. ولی 
آن اندازه حائز اهمیت بوده که ادوار مختلف مد نظر شورای عالی و مدیران عامل 
مناطق بوده است. همچنین در بند ۱ بخش ه تبصره۳ قانون بودجه ۱۴۰۱کشور بانک 
مرکزی مکلف شده است زمینه لازم و مشوق برای تاسیس بانک های برون مرزی 

در مناطق آزاد ایران را فراهم آورد.
 درابتدای یادداشــت آوردم که ابهام و چند صدایی در عرصه سیاســت گذاری به 
ویژه سیاست گذاری اقتصادی ، پولی و بانکی می تواند در روند و مسیرگسترش و 
توسعه این عرصه خلل ایجاد کندو در نتیجه به صاح نیست. متاسفانه در روزهای 
اخیر به همین بهانه یعنی فعالیت بانک آفشور در مناطق آزاد شاهد صداهای ضد و 
نقیض و تاییدیه و تکذیبه های متعدد بودیم. سعید محمد دبیر شورای عالی مناطق 
آزاد مانند دبیران ادوار گذشته این شورا از بدو پذیرش مسئولیت ،چندین نوبت در 
مورد تأسیس وفعالیت بانک آفشور در مناطق آزاد با رسانه های گروهی مصاحبه 
داشتند. وخود همین مصاحبه ها منبع تولید اخبار ضد و نقیض و ابهام و چند صدایی 
شده است. سعید محمد چندین نوبت در سال ۱۴۰۰ و سال ۱۴۰۱ درمورد مذاکره 
و تفاهم با بانک مرکزی برای صدور مجوز تاسیس و فعالیت بانک آفشور در مناطق 
آزاد سخن گفتند. اگر موضوع به همین جا ختم می شد حرفی نبود ولی زمانی این 
مصاحبه ها خبرساز شد که در دو نوبت در اردیبهشت و خرداد ۱۴۰۱ با صراحت 
و قاطعیت خبراخذ مجوز ودریافت نامه موافقت بانک مرکزی برای شروع فعالیت 
بانک آفشور در مناطق آزاد را به رسانه های گروهی دادند. سیاست شایسته ای که 
اگر جاری شده بود ، خبر مسرت بخشی برای اقتصاد کشور و فعالان مناطق آزاد 
بود. متاسفانه با مصاحبه علی صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی بعنوان نهاد مرجع 
صدورمجوزوناظر بر فعالیت بانک آفشــورازیک سو و انتشار مجدد نامه شورای 
نگهبان مبنی بر خاف شرع دانستن عملیات شعب بانک های خارجی در ایران ، 
فضای چند صدایی و پر ابهام در مورد فعالیت بانک آفشور شکل گرفت. این فضا 
زمانی گســترش بیشتری یافت که دبیرشورای عالی مناطق آزاد برخاف خبر ۱۰ 
خرداد به رسانه های گروهی مبنی بر دریافت مجوز فعالیت بانک آفشور در مناطق 
آزاد طی برنامه تلویزیونی"در انتهای الوند"ودرست در آغاز هفته دولت ، برخاف 
اخبار پیشین و در یک تغییر موضع خبری به استناد بند ۱ بخش ه تبصره ۳ بودجه 
سالیانه بانک مرکزی را مخاطب قرارداد و به درستی سخن از " مکلف" بودن این 
بانک برای صدور مجوز فعالیت بانک در مناطق آزاد داد. گویی نه خانی آمده است و 
نه خانی رفته است. تکرار همین شیوه پر ابهام و چند صدایی در مورد ورود نامحدود 
خودروهای هیبریدی و اعام انصراف بعدی بخاطر آماده نبودن زیرســاخت ها، 
ورود خودروهای توفیقی ســازمان جمــع آوری اموال تملیکی و انصراف بعدی 
بخاطر طولانی بودن فرآیندهای اداری آن و به کار گیری ارز دیجیتال " ملی" تاکید 
می کنم"ملی" در مناطق آزاد هم قابل ردیابی است.به نظر می رسد فضا سازی هایی 
رسانه ای از این دست نه تنها کمکی به حل مشکات و مسائل پیش روی مناطق 
آزاد نکرده و نمی کند، بلکه به فضای منفی ، پر ابهام و چند صدایی پیرامون مناطق 

آزاد که به آرامش بیش از هر چیز نیازدارند، دامن می زند.
  پیشنهاد مشخص به دبیر شورای عالی مناطق آزاد و تیم رسانه ای ایشان آن است 
که در انعکاس وفضاسازی رسانه ای با سیاست ،آرامش و تدبیر بیشتری عمل کنند.
شعرامیر سخن سعدی شیرازبرای جلوگیری از چند صدایی و ابهام که عمدتا ریشه 

در شتاب زدگی دارد بسیار راهگشاست.
  رهرو آن نیست که گه تند و گهی خسته رود

 رهرو آن است که آهسته و پیوسته رود.                                
    استادیارعلوم سیاسی و عضو هیات علمی جهاددانشگاهی

                                    کارشناس مناطق آزاد تجاری صنعتی

یادداشت روز ...

 درس بانک آفشور برای 
سیاست گذاری

دکتر سعید پورعلی

اقتصاد کیش-   معاون خدمات شــهری و محیط زیســت شــرکت عمران، آب 
وخدمات کیش گفت: در سال جاری ۳۲ تن پسماند روغن خوراکی از هتل ها و 

رستوران های سطح جزیره جمع آوری و بازیافت شده است. 
غفارآقازاده با اعام این خبر  افزود : شرکت عمران، آب و خدمات در راستای حفظ 
محیط زیست با ایجاد واحد ویژه تصفیه روغن های خوراکی در سایت بازیافت، 
این میزان پسماند را پس از طی مراحل اولیه تصفیه ، بسته بندی و از جزیره خارج 

کرده است.
وی اضافه کرد: پیش از ایجاد این واحد ، پســماند روغن های خوراکی که توسط 
هتل ها و رستوران ها مصرف می شد در فاضاب شهری رها شده و یا در نقاطی 
از سطح شهر تخلیه می شد که این امر عاوه بر آسیب به محیط زیست ، در روند 
تصفیه فاضاب اخال ایجاد کرده و موجب گرفتگی مجاری در شبکه فاضاب 

شهری را به دنبال داشت.
آقازاده افزود:  به همین دلیل شــرکت عمران، آب و خدمات با اســتقرار تجهیزات 
لازم و توزیع مخازن ۲۰ لیتری به صورت منظم و مداوم بین تولید کنندگان پسماند 

روغن های خوراکی، زمینه جمع آوری و تصفیه اولیه این مواد را ایجاد کرد.

 32 تن پسماند روغن خوراکی
 در کیش جمع آوری شد

 معاون خدمات شهری و محیط زیست شرکت عمران، آب 
وخدمات کیش اعلام کرد:


